
  گزارش

پالس هاي پنهاني عامل اعتياد ترامپ است؟
1- طي هفته هاي اخير دونالد ترامپ رئي��س جمهور ايالات متحده امريكا 
بارها از اشتياق ايران به مذاكره با امريكا سخن گفته و تأكيد كرده به محض 
پيروزي در انتخابات رياست جمهوري اين كشور طرف ايراني فوراً با امريكا وارد 

مذاكرات جديد خواهد شد. 
رئيس جمهور ايالات متحده در نخستين حضور در گردهمايي انتخاباتي بعد 
از ابتلايش به كرونا، مي گويد: »ولي به شما بگويم احتمالاً اولين تماسي كه من 
بعد از پيروزي در انتخابات دريافت كنم از جانب ايران خواهد بود كه بدجور 

تشنه توافق هستند. «
ترامپ تصور مي كند كه با خروج از برجام و پافشاري روي گزاره » كارزار فشار 
حداكثري با ابزار تحريم و تهديد« مي تواند ايران را براي رسيدن به »توافقي 
بهتر« مجاب كند، چرا كه بعد از خروج از برجام ضمن بازگرداندن تحريم های 
هسته اي، سطح و گستره ساير تحريم های ضدايراني را نيز با همين هدف 

فراخ تر كرد. 
پافشاري روي گزاره تحريم- تهديد از سوي كاخ سفيد و دلگرمي نسبت به آن 
را محمدجواد ظريف در گفت وگو با شبكه خبري سي ان ان شهريورماه سال 
97 اينگونه بيان كرد: »من معتقدم بيماري اي در ايالات متحده وجود دارد كه 

اسمش اعتياد به تحريم است«. 
نخستين پرسشي كه مطرح مي شود اين است كه چرا و بر اساس كدام الگوي 
رفتاري رئيس جمهور امريكا با يقين و قطعيت درباره تشنگي ايران نسبت 
به مذاكره و اثرگذاري مناسب تحريم روي تغيير رفتار كشورمان اظهارنظر 
مي كند. بديهي است ديدگاه رئيس جمهور امريكا در اين باره دفعتاً به وجود 
نيامده و مي تواند حاصل محاسباتي باشد كه بر اساس مواضع و كنش هاي 
رفتاري برخي از تصميم س��ازان و تصميم گيران داخلي سرو سامان گرفته 

باشد. 
2- كيفيت رفتار امريكا درعرصه روابط بين المللي با كشور مورد هدف بر اساس 
»مجموعه محاسباتي كه از رويه - رويكرد هاي طرف مقابل« دريافت مي كند، 
شكل مي گيرد كما اينكه مجموعه رفتارها و مواضع برخي از سياسيون داخلي 
طي دست كم چهار ساله اخير كاخ سفيد را به اين نتيجه رسانده است كه ايران 

از هر زمان ديگري مستعد امتيازي دهي است. 
رفتارهاي ابهام زا و آميخته با ترس و انفعال »اتاق فكر مذاكره« در برابر نقض 
برجام به ويژه از زمان روي كارآمدن ترامپ، عدم واكنش مناسب در برابر خروج 
اين كشور از توافق هسته اي، تشديد اوضاع اقتصادي- معيشتي در داخل كه 
محصول ناكارآمدي دولت است و منجر به ايجاد نارضايتي هاي در برخي از 
اقشار جامعه شد مقامات كاخ سفيد را به اين نتيجه رساند كه گستره و دامنه 

تحريم را گسترده تر كرده و به آغاز مذاكرات جديد خوش بين تر باشند. 
»احس��اس رضايت از برجام با وجود نقض آن و اعمال تحريم های متواتر« 
چنانچه جاي خود را به اعتراض رسمي و موثر نسبت به اعمال تحريم هايي 
مانند »كاتسا«، »آيسا« و »ويزا« مي داد و يا آنكه دست كم اجراي بخش هاي 
مهمي از تعهدات اولويت دار برجامي متوقف مي شد امروز دستگاه محاسبه 
سنجش كاخ سفيد از اشتياق زائدالوصف طرف ايراني براي مذاكرات جديد 

نمي گفت. 
بنابراين »اظهار رضايت از نتايج برجام« و »سكوت در برابر نقض آن« و »اعلام 
آمادگي براي مذاكرات جديد در هر موقعيت و مقطع زماني« يكي از عوامل 

شكل دهي محاسبات كاخ سفيد با مختصات كنوني است. 
3- علاوه بر اين، ارائه پالس هاي دو پهلو و بعضاً صريح به طرف غربي توسط 
برخي از سياستمداران عامل مؤثری در شكل گيري تفكر امروز كاخ سفيد 

نسبت به ايران است. 
ابراز برخي موضع گيري ها اين ذهنيت را براي دستگاه هاي محاسبه سنج 
امريكايي به وجود مي آورد كه با تش��ديد تحريم های بين المللي و افزايش 
فشارهاي اقتصادي، نارضايتي عمومي شكل خواهد گرفت و حاكميت براي 
پذيرش مذاكرات جديد مجاب خواهد شد. موضع گيري هايي كه القا  مي كند 
شرايط كشور با توجه به افزايش قدرت اثرگذاري دوگانه »تحريم- تهديد« 
در وضعيت بحراني است و افكار عمومي را نس��بت به آينده كشور ترسانده 
و مضطرب مي كند. تأكي��د روي كليدواژه هايي كه مفاهيمي مانند »خزانه 
خالي كشور خالي « توانسته موجي از دلسردي و نااميدي در برخي از اقشار 
جامعه به وجود بياورد و در مقابل امريكا را براي اعمال محدوديت هاي جديد 

دلگرم كند. 
اظهارات امروز ترامپ شباهت بسياري به ادبيات برخي از مقامات سابق دولت 
امريكا در آستانه انتخابات سال 92 دارد، به عنوان نمونه وندي شرمن ذهنيت 
كاخ سفيد بعد از مناظرات انتخاباتي سال 92 را اينگونه بيان مي كند: »زماني 
كه انتخابات در ايران برگزار شد، نتايج آن باز هم كور سويي از اميد به وجود 
آورد... بالاخره اين گونه به نظر مي رس��د كه اوباما در ايران كسي را دارد كه 

مي تواند با او مذاكره كند. «
اگر چه پيغام هاي زير ميزي و محرمانه توس��ط برخي از كانال هاي داخلي 
به مقامات كاخ سفيد دور از ذهن نيس��ت اما تأكيد و پافشاري روي ادعاي 
»خزانه خالي«، »اعتراف غلوآميز نسبت به اثرگذاري تحريم ها« و رها كردن 
اقتصاد- معيشت مردم ، خود رساترين پيام به طرف امريكايي براي اميدوار 
ماندن آنها به مذاكرات اس��ت. اينكه برخي مس��ئولان اجرايي عامل اصلي 
مشكلات كش��ور را تحريم و فش��ار غربي ها عنوان مي كنند نه ناتواني هاي 
خود، روشن ترين پيام براي دونالد ترامپ است؛ به همين دليل است كه رهبر 
انقلاب نيز در سخنراني اخير خود نسبت به پيامدهاي اظهار ضعف و ناتواني 
در برابر غرب هشدار مي دهند: »بعضي ها اسم عقلانيت و عقل را مي آورند اما 
منظورشان ترس، انفعال و فرار از مقابل دشمن است در حالي كه فرار كردن و 
ترسيدن، عقلانيت نيست. «  مادامي كه گفتار، رفتار و مواضع )ذهنيت سازي( 
بسياري از سياستمداران داخلي منطبق با منافع ملي ابراز نشود، امريكايي ها 
از تشديد فشارهاي ضدايراني دست بر نمي دارند، اعتيادشان به تحريم تشديد 
مي شود و مواضع گستاخانه و هتاكانه اي عليه جامعه ايراني هيچ حد و مرزي 

را نخواهد شناخت. 

دشمن در كمين اقتدار ايران
رهبر معظم انقلاب اسلامي، حضرت امام خامنه اي در بيانات اخير خود در 
ارتباط تصويري با مراسم مشترك دانش آموختگي دانشجويان دانشگاه هاي 
افسري نيروهاي مسلح فرمودند: » عزيزان من! قدرت دفاعي يكي از اركان 
اقتدار مليّ است. اگر براي اقتدار مليّ ما لااقل س��ه ركن اصلي را در نظر 
بگيريم، يكي از اين سه ركن اس��تحكام و ثبات اقتصادي است كه خيلي 
مهم است، يكي توانايي و قوام يافتگي فرهنگي است كه بسيار اساسي است، 
يكي هم قدرت دفاعي است. قدرت دفاعي براي يك كشور حياتي است، 
براي اقتدار يك ملّت حياتي است. اگر اين قدرت دفاعي را ملّت ها نداشته 
باشند، آن كساني كه اهل تجاوز و تعرّض و سوءاستفاده و دخالت كردن و 
دست اندازي به ديگر كشورها و ملّت ها هستند -كه امروز نمونه هايش را 
داريد در دنيا مي بينيد: امريكا و بعضي از كشورهاي ديگر- آنها را راحت 
نمی گذارند؛ اگر قدرت دفاعي در يك كشوري وجود نداشته باشد، ديگران 
آنها را راحت نمی گذارن��د و به همه چيزِ آنها تع��رّض می كنند كه امروز 

مي بينيد به بعضي از كشورها چه تعرّض هايی می شود .«
در پرونده قطور تجربه چندين دهه برخورد غرب با جمهوري اسلامي ايران 
چيزي كه بيش از همه نمايان است، تلاش طرف غربي براي مهار و تغيير 
رفتار ايران از طريق مذاكره بوده و در اين ميان هميشه نقطه هدف در اين 
مذاكرات حذف مؤلفه های اقتدار ملي جمهوري اسلامي بوده است. اگر در 
راهبرد نظام سلطه عميق بينديشيم و از تجربه هاي تاريخي در تحليل بهره 
بگيريم، قرباني هاي بعدي مذاكره در واقع همان مطالبات كاخ سفيد يا در 
حقيقت مؤلفه هاي اقتدار ملي ايران است. طرف مقابل، توافق را مشروط به 
محدودسازي ايران در موضوع نفوذ و قدرت منطقه اي جمهوري اسلامي 
ايران، توانمندي موشكي و بازدارندگي دفاعي ايران می كند. البته منطقي 
نيست كه منتظر ما به ازاي اقتصادي در برابر اين قربانيان آتي توافقم باشيم، 
چراكه برجام در بهارش ثمري نداشت، چه رسد به موسم خزانش. حتي اگر 
بر فرض محال برجام هاي سريالي قرار بود »آب نبات«ي به همراه داشته 
باشد، بايد حواس��مان باش��د كه داريم چه مرواريدهايي را با آن معاوضه 

مي كنيم. 
قرباني كردن امنيت ملي كش��ور و مردم پي��ش وعده های توخالي غرب 
به هيچ روي منطقي نيس��ت. مذاكره كردن بر سر مؤلفه های بازدارندگي 
دفاعي، همچون توانمندي موشكي و سلاح هاي راهبردي بدان معناست كه 
به دست خود وارد فرايند خلع سلاحي شويم كه نه تنها هيچ مبناي متعارف 
بين المللي ندارد، بلكه خلاف منطق عقلي نيز است. حتي اگر مذاكره بر سر 

موشك ها به نتيجه هم نرسد، ورود به آن به هيچ عنوان به صلاح نيست. 
ورود به اين نوع مذاكرات حداقل ضرر بزرگي كه دارد، باز شدن مشت بسته 
دفاعي در مقابل طرف مقابل است، امري كه سال هاي سال غربيان براي آن 
تلاش كرده و ناموفق بوده اند. توانمندي موشكي جمهوري اسلامي ايران 
از نوع متعارف بوده كه خلاف هيچ معاهده بين المللي نيست و نبايد زيربار 
بدعت گفت وگو يا حتي »گپ زدن« درب��اره آن رفت. حوزه ديگر چالش 
غرب با اقتدار ملي ايران، در حوزه قدرت منطقه اي و نفوذ ايران در عرصه 
غرب آسيا است. غربي ها امروز نمي توانند ايران را به عنوان بازيگر مهم و 
تعيين كننده منطقه اي ناديده بگيرند و ما نيز نبايد بر سر اصل بازيگري و نيز 

راهبردها و تاكتيك هاي خود در محيط منطقه با كسي مذاكره كنيم. 
قطعاً جمهوري اسلامي ايران همانند گذشته به هيچ عنوان زيربار مذاكره بر 
سر اقتدار منطقه اي خود و تصميمات راهبردي خود در اين منطقه نخواهد 
رفت. به همين ترتيب مذاكره به بهانه حقوق بشر، در حكم دخالت طرف 
غربي در شئون داخلي كشور و نفي استقلال و حاكميت ملي ايران تلقي 
شده و قابل قبول نيست. علي اي حال بايد گفت الگوي مذاكره-گشايش 
اقتصادي مدت هاست كه شكست خورده است.  زنگ پايان خوش خيالي 
درباره رهاورده��اي مذاكره و تكيه كردن به غرب مدت ها اس��ت به صدا 
درآمده و بيش از اين نمي توان فرصت هاي ملي را از دست داد. بايد خيلي 
زود راه چاره واقعي را برگزيد و آن مقاوم سازي اقتصاد و ايستادن روي پاي 

خود است. 

محمد اسماعيلي

محمدجواد اخوان

قاليباف: براي پيگيري همين گلايه ها اينجا هستيم

  پاي درد دل هاي ملت
» شما براي مسئولان به سيستان و بلوچستان 
آمده ايد يا ب�راي مردم؟ م�ا براي اي�ن نظام در 
جبهه ه�اي جنگ خ�ون داده ايم و س�ختي ها 
کشيده ايم. اگر اينجا تنگه احد است بايد آن را 
حفظ کنيد. « اين عبارات بخشي از درد دل هاي 
مردم با رئيس مجلس شوراي اسلامي است که 
روز گذشته در جريان نظارت ميداني قاليباف در 
شهر زابل طرح شد. پاسخي که  کوتاه و صريح بود: 
»براي پيگيري همين گلايه ها اينجا هستيم .« 
گويي مردم محروم اين منطقه آن چنان از برخي 
بی توجهی ها و بی اعتنايی ها و ديده نش��دن ها از 
مسئولان مربوطه به ستوه آمده اند كه اكنون شنيده 
شدن درد دل هاي خود را به مثابه يك اميدواري و 
گشايش ارزيابي مي كنند. شنيدني كه البته اگر با 
»اقدام و عمل« براي رفع مشكلات همراه نباشد، 
نتيجه اي جز تخريب اعتماد آسيب ديده نخواهد 
داشت. هرچند آنها به خوبي آگاهند همان گونه 
كه رئيس مجلس در اظه��ار نظرهاي مختلف در 
سفرهاي استاني داشته، شأن و مأموريت مجلس 
اجرايي و دخالت در كار اجرا نيست، ليكن مي توان 
انتظار داش��ت و اميدوار بود كه نتيجه و دستاورد 
اين سفرها، شناخت كامل از مضايق و تنگناهاي 
اجرايي و تقنيني باشد كه با اصلاح قوانين و مقررات 
دس��ت و پاگير و بي خاصيت از مش��كلات مردم 

گره گشايی شود. 
   براي ديدن مسئولان آمده ايد يا ما؟!

دكتر محمدباقر قاليباف در حاشيه روز دوم نظارت 
ميداني از استان سيستان و بلوچستان در شهر زابل 
براي شنيدن درد دل و گلايه هاي يكي از جانبازان 
اهل زابل كه در كنار جاده منتظر وي ايستاده بود 
توقف كرد و پاي گلايه هاي او نشست. اين جانباز اهل 
زابل ضمن خوشامدگويي به رئيس مجلس به دليل 
حضور وي در استان سيستان و بلوچستان اين سؤال 
را مطرح كرد كه آقاي قاليباف شما براي مسئولان 
به سيستان و بلوچستان آمده ايد يا براي مردم؟ كه 
قاليباف پاسخ داد براي مردم. اين جانباز زابلي ادامه 
داد: متأسفانه مسئولان پاسخگوي مردم نيستند، 
درحالی كه ما براي اي��ن نظام در جبهه هاي جنگ 
خون داده ايم و سختي ها كشيده ايم. پس از بسته 
شدن مرز ايران با افغانستان، بخشي از زمين هاي 
كشاورزي ما به افغانس��تاني ها تحويل داده شده و 
امروز حدود 10 ماه است كه مرز بسته شده، تراكتور 
و سرمايه ما در آن س��وی مرز باقي مانده و ما هيچ 
دسترسي به آنها نداريم. آقاي قاليباف، با اين شرايط 
مرزهاي كشور خالي از سكنه مي شود و امنيت مرز از 
بين خواهد رفت. اين منطقه تنگه احد است و براي 

امنيت كشور نبايد خالي شود. 
   اينجا اگر تنگه احد است

 بايد آن را حفظ کنيد
در ادام��ه بازديد رئي��س مجلس از زاب��ل، يكي از 
كشاورزان منطقه سيستان با اشاره به مشكلات و 
بي تدبيري هايي كه در اجراي پروژه هاي اين منطقه 
وجود دارد، خطاب به رئيس مجلس مي گويد: آيا ما 

گناه كرديم كه امنيت اين منطقه و استان را حفظ 
كرديم؟ ما بالاترين نسبت شهيد و جانباز را داريم؟ آيا 
مستحق اين هستيم كه با بهانه گريد شركت ها، 50 
تا 60 درصد اعتبارهاي منطقه را لغو كنند؟ هرچند 
همان بودجه اي هم كه به اينجا مي رسد برايش مانع 
ايجاد مي كنند. وي خطاب به قاليباف گفت: من اينها 
را براي ايران و اسلام مي گويم. اگر اينجا تنگه احد 
است بايد آن را حفظ كنيد. حفظ سيستان به معني 
حفظ ايران و حفظ ايران به معني حفظ اسلام است. 
در پاس��خ به اين گلايه ها، قاليباف رئيس مجلس 
شوراي اسلامي با بيان اينكه اين نكات و اشكالات 
وارد است و من اين موضوعات را در تهران پيگيري 
كرده ام، خطاب به اين كش��اورز جانباز گفت: يكي 
از تأكيداتي كه داش��ته ام همين مس��ائل مربوط 
به ش��ركت هاي گريددار بوده اس��ت. از اين به بعد 
حتي شركت هاي گريددار هم بدون نظر و دخالت 
مردم نبايد اينجا باشند. رئيس مجلس با اشاره به 
مأموريت نظارتي پارلمان تأكيد كرد: علت حضور 
ما در اين منطقه هم اين اس��ت كه اين گزارش ها 
درباره آسيب هاي پروژه و مشكلات به ما رسيده و 
براي پيگيري و نظارت تا رفع همين اش��كالات به 

منطقه آمده ايم. 
   ق�ول قاليباف ب�راي رفع مش�كل پروژه 

آبرساني زابل
بخش ديگري از نظارت ميداني قاليباف، حضور در 
محل پروژه آبرساني ۴6 هزار هكتاري زابل و بررسي 
اشكالات متعدد اجرايي و عملياتي پروژه بود كه در 
گفت وگوي بي واسطه با كشاورزان بومي پاي درد 

دل آنها نشست. 
قاليباف در واكنش به انتقاد و اعتراض كش��اورزان 
بومي درباره وجود ايرادات و اشكالات در زيرسازي 
اين پروژه، عنوان كرد: اشكالات مطرح شده به اجراي 
طرح آبرساني وارد است و براي رسيدگي به همين 
گلايه ها اين بازديد در حال انجام است. اين ايرادات 
احصا و فوراً براي حل اين مشكلات تصميم گيري 
خواهد ش��د تا پروژه آبرس��اني ۴6 هزار هكتاري 
به نحو درس��تي به مردم منطقه خدمات رس��اني 
داشته باش��د. رئيس مجلس يادآور شد: واقعاً همه 
كشور به ويژه رهبر معظم انقلاب به اين منطقه نگاه 
ويژه اي دارند و بودجه خاص براي اين پروژه در نظر 
گرفته شده است. وي با اشاره به بررسي هاي متعدد 
مشكلات اين طرح با حضور مس��ئولان استاني و 
دولتي در مجلس افزود: قبول داريم كه دو اشكال 
در اجراي پروژه آبرساني ۴6 هزار هكتاري در زابل 
وجود دارد؛ نخست اينكه مديراني كه در اين پروژه 
كار كردند طول عمرشان پايين بوده و اين يكي از 
دلايلي است كه كار به سرانجام نرسيده و دوم اينكه 
مردم در جريان امور قرار نگرفته اند در حاليكه همين 
مردم بهره بردار اصلي اين پروژه هس��تند. قاليباف 
اضافه كرد: همه كساني كه كار اجرايي كرده باشند، 
مي دانند كه ممكن است در بهره برداری از 1۴ هزار 
حوضچه يك يا دو درصد خطا وجود داشته باشد ولي 
اشكال ديگري كه در اين پروژه وجود دارد، نبود نظام 

بهره برداری و نظام حفظ و نگهداري است. 
رئيس مجلس ادامه داد: با توج��ه به اينكه زراعت 
در اين منطقه غرقابي بوده بايد مش��خص ش��ود 

حجم آب لوله به چه صورت مورد بهره برداری قرار 
خواهد گرفت. وي تصريح كرد: در مجلس به ويژه 
در كميسيون كشاورزي كه رئيس كميسيون آقاي 
ساداتي نژاد اينجا نيز حضور دارد، پيگير كار خواهد 
بود و آقاي استاندار نيز به جزئيات كار مسلط است؛ 
قطعاً اين مش��كلات با پيگيري حل خواهد شد و 
با اطمينان به ش��ما قول مي دهم علاوه بر ۴7 هزار 
هكتار، همه اين 200 هزار هكتار الگوي كشت در 

آنها انجام مي گيرد. 
   گلايه هاي پيرمرد زابلي و پاسخ قاليباف

رئيس مجلس همچنين با حضور در حاشيه شهر 
زابل با اهالي اين منطقه نيز گفت وگو كرد و از نزديك 
با مسائل و مطالبات آنان آشنا ش��د. در اين بازديد 
برخي اهالي شهرك ها و روس��تاهاي اطراف زابل 
به بيان مشكلات خود كه بيش��تر ناظر به شرايط 
كشاورزي و وضعيت آب منطقه بود با دكتر قاليباف 
پرداختند. از جمله يكي از پيرمردهاي ساكن يكي از 
روستاهاي اطراف زابل گلايه هاي صريحي به رئيس 
مجلس مطرح كرد و گفت كه برخي تصميم هايي كه 
براي منطقه گرفته شده اشتباه بوده و كسي پيگير 
آن نبوده است. اين پيرمرد خطاب به قاليباف گفت 
كه در اين 25 سال كسي از ما درباره مشكلات مان 
سؤال نكرده است. در پاسخ به گلايه هاي اين پيرمرد، 
رئيس مجلس به او گفت: حق با شماست پدرجان، 
اشكالاتي كه مي گوييد به اجراي طرح آبرساني وارد 
است. براي پيگيري همين گلايه ها اينجا هستيم. 
قاليباف تأكيد كرد: اگر كسي در اين موضوع تخلف 

كرده باشد با او برخورد خواهد شد. 

رئيس کميسيون امنيت ملي: 
اينستكس در شرايط كرونايي هم به كار نيامد

رئيس کميس�يون امنيت ملي مجلس معتقد اس�ت ب�ه رغم اينكه 
قرار بود اينس�تكس حداق�ل در حوزه غ�ذا و دارو ب�ه کار بيايد، اما 
اروپايي ه�ا هي�چ قص�دي ب�راي اس�تفاده از اي�ن کان�ال جه�ت 
کمك بشردوس�تانه ب�ه اي�ران در زم�ان ش�يوع کرون�ا را ندارند. 
مجتبي ذوالنوري در گفت و گو با خبرگزاري خانه ملت، با اش��اره به عدم 
پاس��خگويي صندوق بين المللی پول )IMF( به درخواست ايران براي 
دريافت وام جهت مقابله با كرونا، گفت: متأسفانه نهادهاي بين المللی كه به 
نحوي وام دار محور نظام سلطه و ايالات متحده هستند عملكرد و استاندارد 

دوگانه اي دارند و با كشورها به شيوه اي واحد برخورد نمي كنند. 
نماينده م��ردم قم در مجلس ش��وراي اس��لامي در ادامه ب��ا بيان اينكه 
س��ازمان هاي بين المللی معيارهاي خود را براي تعامل با كشورها دارند، 
عنوان كرد: صندوق بين المللی پول طي اقدامي تبعيض آميز از اعطاي وامي 
به كشورمان خودداري كرده كه به ساير كشورها تعلق گرفته است. وي در 
ادامه استفاده از كانال اينستكس براي دريافت وام را ممكن دانست و گفت: 
با اين حال اين سازوكار مالي اروپايی از ابتدا يك توهم و فريب بود و اروپا نيز 

قصد استفاده از آن را ندارد. 
ذوالنوري ادامه داد: قرار بود به واسطه توافق هسته ای، تمام تحريم ها رفع 
شود و عادی سازی روابط در تمامي ابعادي كه منافع جمهوري اسلامي 
ايران را تأمين مي كند، صورت پذيرد، كه البته طرف مقابل ايران در برجام 
به تعهدات خود عمل نكرد و نهايتاً اينستكس ايجاد شد كه كارايي ندارد. 
اين نماينده مردم در مجلس يازدهم در ادامه هدف اوليه از ايجاد اينستكس 
را برقراري روابط و تأمين نيازهاي مالي جمهوري اسلامي عنوان و تصريح 
كرد: قرار بود اينستكس يك كانال مالي امن باشد اما نشد و در نهايت گفتند 
براي حوزه غذا و دارو كارايي خواهد داشت كه شاهديم حتي در اين حد 
هم فعال نشد و صرفاً فريبي بود كه ملت و دولت ايران را گام به گام به سمت 

بن بست نزديك كنند. 
رئيس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي 
در پايان با بيان اينكه دولتمردان كشورمان از مسير انحرافي اروپا بی اطلاع 
نبوده اند، خاطرنشان كرد: اكنون دستگاه ديپلماسي بايد پاسخگو باشد و 
موضوع وام را از صندوق بين المللی پول پيگيري كند كه البته نتيجه دادن 

آن بستگي به فشار امريكا و تأثيرپذيري صندوق دارد. 

    مه�ر: كنايه باهنر ب��ه اصلاح طلب��ان: هركس بايد به ان��دازه خود 
مسئوليت دولتِ روحاني را بپذيرد، حال اصلاح طلبان بيايند فرافكني 
كنند كه خير ما از روز اول روحاني را قبول نداشتيم و او توانمند نيست 
و كار نمي كند، فرافكني مي كنند. كابينه روحاني اصلاح طلب اس��ت 
و تعداد كمي هم جزو معتدلين هس��تند و ما يك اصولگراي رس��مي 

شناخته شده در كابينه روحاني نداريم. 
    ايرنا: فؤاد ايزدي، كارش��ناس مس��ائل بين الملل: سياس��ت فشار 
حداكثري دس��تاوردي براي امريكا نداشته و هر كس��ي در انتخابات 
رياست جمهوري اين كشور برنده ش��ود، ناگزير از تجديد نظر در اين 

سياست است. 
    ايسنا: محمدرضا پورابراهيمي، رئيس كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اس��لامي تحريم اخير 1۸ بانك ايراني از سوي امريكا را شوي 
سياسي و رسانه اي دانس��ت و گفت كه محدوديت هاي بانكي از سال 

91 وجود داشته است. 
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 سخنگوي دولت با بيان اينكه »امريكا با جنگ 
اقتصادي عليه ايران، سلامت مردم ايران را مورد 
تهديد قرار داده است« اظهار داشت: سكوت در 
اين زمينه نوعي بي اعتنايي به رنج شهروندان 
است. او تأکيد کرد: بايد علاوه بر اينكه مقاومت 
اجتماعي را افزايش مي دهيم چهره کريه جنگ 
اقتصادي امريكا را هم براي م�ردم بيان کنيم. 
به گزارش ايرنا، علي ربيعي روز گذشته در نشست 
خبري با اصحاب رسانه درباره روند مقابله با بيماري 
كرونا گفت: در جلسه قبل ستاد ملي مقابله با بيماري 
كرونا به علت ناديده گرفتن حفظ جان افراد توسط 
عده ای، به ناچار تصميمات سخت گيرانه تر اتخاذ 
شد. اين سخت گيری ها از جمله جرائم انجام شده 
فقط براي حفظ جان شهروندان است و هدف اصلي 
توجه جامعه به رعايت دستورالعمل هاي بهداشتي 
و اهميت حفظ جان انسان هاست. سخنگوي دولت 
با بيان اينكه »اساس��اً جريمه هدف نيست و يك 
ابزار است« افزود: جريمه هشدار براي خودكنترلي 
اس��ت و ايجاد اتفاق عمومي ذهني ب��راي رعايت 
دس��تورالعمل هاي بهداشتي اس��ت و اين نظارت 

عمومي مي طلبد. 
   در تم�ام مرزها به دنبال صل�ح و افزايش 

تجارت هستيم
دس��تيار ارتباطات اجتماعي رئيس جمهوري در 
بخش ديگري از اظهاراتش درباره روابط با همسايگان 
و وضعيت مرزها گفت: در راس��تاي سياست هاي 
همسايگي و گسترش روابط با همسايگان، مجوز 
امضاي موقت موافق نامه تج��ارت ترجيحي بين 
دولت هاي ايران و افغانستان اتخاذ شد؛ قطعاً اين امر 
به گسترش تجارت و امنيت مرزها و افزايش درآمد 
فعاليت هاي اقتصادي در مرز و بهبود ش��رايط هر 
دو جامعه و مردم كمك خواهد كرد. ربيعی گفت: 
ما كماكان در تمام مرزه��ا به دنبال صلح و افزايش 
تجارت هس��تيم و هنوز هم معتقديم بهترين راه 
حل صلح براي منطقه و طرح صلح هرمز مي باشد و 
همگان را به همكاري در اين زمينه دعوت مي كنيم. 
س��خنگوي دولت به بررس��ي بحث كمبود نان در 

برخي استان ها اشاره كرد و گفت: بررسي ها نشان داد 
هيچ علت خاص و نگران كننده ای براي اين مسئله 
منطقه اي وجود نداشته است. برخي علل منطقه اي 
اعم از سودجويي برخي واحدهاي صنفي و نيز قاچاق 
آرد اين مشكل مقطعي و منطقه اي را به وجود آورده 
اس��ت. وي گفت: به طور كلي ما هيچ كمبودي در 
كل كشور نداريم. خودكفايي ما در محصول گندم 
كماكان برقرار اس��ت و توليد رو به افزايش است و 

ذخاير مناسبي هم داريم. 
   پاي هيچ تروريس�تي نبايد به منطقه باز 

شود
دستيار ارتباطات اجتماعي رئيس جمهور همچنين 
گفت: در هفته گذشته خوشبختانه در پرتو تعاملات 
ديپلماتيك، جمه��وري آذربايج��ان و جمهوري 
ارمنس��تان به حول يك آتش بس انساني به توافق 
رسيدند. البته شاهد يك نقض آتش بس دردناك 
بوديم كه در خاك و خون غلتيدن تعدادي از زنان، 
كودكان و اهالي بي گناه شهر گنجه نقطه اوج آن بود. 
گنجه شهر نظامي گنجوي در فراسوي تعلق آن به 
جمهوري آذربايجان، ضمناً ستاره اي در كهكشان 

ادب و فرهنگ جهاني و ادبيات فارسي است.
ربيعي درب��اره برنامه ايران ب��راي صلح در منطقه 

قره باغ و همچنين طرح پارلمان قره باغ گفت: طرح 
پيشنهادي پارلمان قره باغ هم مي تواند با مشاركت 
همه كشورها شكل بگيرد، البته هر تصميمي كه 
در مورد قره باغ گرفته ش��ود، قطع��اً همه طرفين 
درگيري بايد در آن حضور و نقش داش��ته باشند. 
سخنگوي دولت گفت: وجود تروريسم و باز شدن 
پاي تروريست ها به منطقه از طرف هر كشوري كه 
باشد به زيان خود آن كشور خواهد بود، البته طرفين 
درگيري در قره باغ ادعاهايي در اين زمينه دارند. وي 
اظهار داشت: مواضع جمهوري اسلامي ايران در اين 
زمينه مشخص اس��ت مرحله اول اينكه پاي هيچ 
تروريستی از كشورهاي ديگر نبايد به منطقه باز شود 

كه در اين زمينه به شدت موضع داريم. 
    ۹۷درص�د داروه�اي مورد ني�از داخل 

تأمين مي شود
س��خنگوي دولت در پاس��خ ب��ه س��ؤال اينكه 
تحريم هاي ظالمانه امري��كا عليه ايران در بحث 
توليد و تهي��ه دارو تا چه اندازه تأثيرگذار اس��ت 
و دولت چه اقداماتي انج��ام مي دهد، گفت: 97 
درصد داروهاي مورد نياز كشور در داخل تأمين 
مي ش��ود. با توجه به سياس��ت هايي كه داشتيم 
منجر ش��د كه 97 درصد داروها در داخل ايران 

توليد ش��ود و چند درص��د يا مق��رون به صرفه 
نيس��ت يا دانش آن را نداري��م. وي ادامه داد: ما 
توان داخلي خود را افزايش مي دهيم و برخي از 
داروهاي ايراني هم مورد استفاده قرار مي گيرد و 
پزشكان نسبت به مشابه خارجي توصيه مي كنند 
آثار منف��ي كمتري بر بدن انس��ان دارد و زمينه 
صادرات دارو و تا قب��ل از اين اتفاق��ات براي ما 

فراهم شده بود. اين استراتژي اصلي ماست. 
   آثار رواني تهديد و تحريم جبران ناپذير 

است
ربيعي در پاسخ به س��ؤالی درباره برآورد خسارات 
تحريم، جنگ اقتصادي و كرونا و هزينه هاي انجام 
شده توسط دولت، گفت: برخي از خسارات »جنگ 
اقتصادي« قابل شمارش اس��ت، اما آثار منفي كه 
در روان و آرامش جامعه ايجاد كرده اس��ت، كه در 
نسل هاي مختلف با خبرهاي تهديد آميز امريكا روبه 
رو شده اند جبران ناپذير است و قدرت اندازه گيري آن 
را هم نداريم. سخنگوي دولت گفت: اعتقادي نداريم 
كه امريكايي ها به تعقل مي رس��ند اما اميدواريم 
جامعه جهان��ي در مقابل اي��ن روش هاي تهديد و 
تحريم روزي بايس��تد، البته برخ��ي از علايم اين 

مقاومت را مشاهده مي كنيم. 
 ربيع��ي با تأكي��د بر اينك��ه كش��ور در »جنگ 
اقتصادي« قرار دارد، خاطرنشان كرد: اما درك 
نمي كنم چراعده اي تمايلي به كار بردن اين واژه 
را در اين شرايط ندارند، نبايد اجازه دهيم منافع 
كوتاه مدت سياسي بر جهت گيري هاي ملي  غلبه 
كند. س��خنگوي دولت گفت: علاوه بر اينكه در 
يك جنگ تمام عيار اقتصادي قرار داريم تبعات 
حاصل از كرونا هم به آن اضافه ش��ده است؛ بايد 
پيرامون اين مس��ائل حرف بزنيم، اين س��خنان 
ناش��ي از ضعف ما نيست بلكه نش��ان از عظمت 
ايس��تادگي ما اس��ت. ربيعي با انتقاد از سكوت 
برخي از افراد درباره آثار و تبعات جنگ اقتصاد 
امريكا عليه ايران گفت: اين افراد به نوعي ترامپ 
و جنايت امري��كا را تبرئه مي كنن��د، بايد درباره 

جنايات امريكا حرف بزنيم. 

سخنگوي دولت در نشست خبري: 

جنگاقتصاديامريكا،سلامتمردمايرانراتهديدميكند
       دولت 

يادداشت رضايي براي شهداي خان طومان
آنها مانع از نزديك شدن داعش

 به مرزهاي ايران شدند
دبي�ر مجم�ع تش�خيص مصلح�ت نظ�ام در يادداش�تي ب�ا 
اش�اره به اينك�ه ش�هداي خ�ان طوم�ان مان�ع از نزديك ش�دن 
داع�ش به مرزه�اي اي�ران ش�دند، خاطرنش�ان ک�رد: به نش�انه 
احت�رام، تمام ق�د در مقابل پيكر پ�اك و مقدس آنها مي ايس�تيم. 
محسن رضايي، دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام، در صفحه اينستاگرام 
خود با گراميداشت حماسه شهداي مدافع حرم در خان طومان نوشت: 
»بازگشت پرافتخار پيكر شهيدان عالی مقام، رضا حاجی زاده، علي عابديني، 
محمد بلباسي، محمود زادمهر و حسن رجايي فر از استان مازندران و شهيد 
زكريا شيري از استان قزوين و شهيد محمد سلمانيان از استان البرز و شهيد 
مهدي نظري از استان خوزستان را كه با فداكاري خود در خان طومان و 
مناطق در حال منازعه مانع از نزديك شدن داعش به مرزهاي ايران شدند 

گرامي مي داريم و تمام قد در مقابل پيكر پاك و مقدس آنها مي ايستيم. 
خان طومان يا همان ش��هرك 10 هزار نفره اي كه با هجوم جنايتكاران 
تكفيري از س��كنه و زندگي خالي شده بود، به جهت اش��راف به شاهراه 
مواصلاتي اعزاز كه حلب را به دمش��ق متصل مي كرد نقطه استراتژيكي 
محسوب مي شد كه در سال 92 به تصرف جبهه النصره در آمد. خان طومان 
پس از آن به بارانداز تكفيري ها بدل گرديد و نفرات و تجهيزات با تسلط بر 
اين منطقه براي تكفيري ها ارسال مي شد. اين نقطه حساس با عمليات غيور 
مردان مقاومت از جبهه النصره باز پس گرفته شد و پس از آن روحيه عوامل 
تكفيري و اربابانشان در هم خرد ش��د. اين شكست امريكا را به پيشنهاد 

مذاكره و آتش بس با طرف هاي درگير كشاند .«


